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گروه اقتصــادی - وزیر جهاد 
کشاورزی اظهار کرد: با طراحی سامانه 
هوشمند، امضاهای طلایی حذف شده 
و بی انضباطی هایــی مانند چای دبش 

اتفاق نخواهد افتاد.
غلامرضا نــوری قزلجه_ وزیر 
جهاد کشــاورزی_ دربــاره اینکه چه 
بخشی از مشــکلات و گرفتاری های 
بخش کشاورزی برنامه ریزی ها گرفتار 
رانت هایی است که در این حوزه است 
اظهار کرد: در ســال های اخیر وظایف 
دیگری به جهاد کشــاورزی در بخش 
بازرگانــی و تنظیم بــازار محصولات 
کشــاورزی به این حوزه محول شد و 
بخــش قابل توجهی از ارز ترجیحی و 
یارانه در اختیار وزارت جهاد کشاورزی 
قرار گرفت تا برای آن برنامه ریزی کند، 
نهاده ها کالاهای اساســی را وارد کند و 
این نهاده ها را به دست مصرف کنندگان 

برساند.
وی یــادآوری کرد کــه وزارت 
جهاد کشــاورزی نقش انتقال یارانه به 
مصرف کنندگان را برعهده دارد و یارانه 
در داخل به مصرف چندانی نمی رسد، 
اما مسئولیت ســنگینی است. در عین 
حال مبالغ قابل توجهی از ارز به شکل 
ترجیحی در اختیار وزارت جهاد بود که 
آن را مدیریت کند. اگر دقت های لازم 
صورت نگیرد و سامانه ها به درستی به 
کار گرفته نشود و اثر امضاهای طلایی 
و اثر اشــخاص کم نشود، ممکن است 
مفسده و مشکل برای کشور ایجاد شود.
نــوری قزلجه افــزود: اکنون این 
موضوعات را سیستمی کردیم؛ به طور 
مثال چای دبش یکی از مواردی بود که 
در این بی انضباطی ها رخ داد. سامانه ای 
که اکنون طراحی شــده و مدیریتی که 
اعمال می شود، باعث حذف امضاهای 

طلایی و نظر اشــخاص در این حوزه 
شد.

وی اضافه کرد: اکنون سامانه کار 
می کند و این سامانه به تمامی سامانه های 
هوشمند کشــور وصل است. به طور 
مثال به سامانه اعتبارسنجی تجاری در 
وزارت صمت وصل است که متقاضی 
را مشــخص می کند که طی ۵ ســال 
گذشــته چه معدلی داشته و چه میزان 

می تواند واردات داشته باشد.
او بــا تاکیــد بر اینکــه زمان در 
راه اندازی این سامانه ها هیچ بی برنامگی 
و رانتی در حوزه کشــاورزی رخ نداده 
است افزود: به کارگیری از سیستم های 
هوشمند و به روز توانسته این مشکلات 

را برطرف کند.
بــه گفته وی تا ۲۰ روز آینده همه 
شــرایط و ضوابط در تارنمای وزارت 

جهاد کشاورزی قرار می گیرد.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: 
موضــوع فقط مربوط بــه حوزه ارزی 
نیســت، بلکه در موضوعات مختلف 
همچون زمین بایستی دقت و مراقبت 
بیشتری صورت گیرد. البته زمین نیز به 

صورت سامانه ای شدن پیش می رود.
وی دربــاره برنامــه وضعیــت 
لایحه آبخیزداری و زمان ارســال آن به 
مجلس شــورای اسلامی گفت: لایحه 
آبخیزداری می تواند به یک قانون مهم 
در کشور تبدیل شود و به زودی این مهم 
رخ خواهد داد و آثار آن را می توانیم بعد 

از اجرا در کشور شاهد باشیم.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: 
اختلاف نظرهای کارشناســی موجب 
تاخیــر تحویل لایحه آبخیــزداری به 

مجلس و دولت چهاردهم شد.
نوری قزلجه تصریح کرد: طی چند 
هفته گذشته بررسی های کارشناسی را 

انجام دادیم و سعی کردیم به یک وفاقی 
در دستگاه های فنی مرتبط برسیم. شاید 
در یک هفته تا ۱۰ روز آینده این لایحه 
به دولت ارائه شود که بستگی به نوبت 

کاری در دولت دارد.
وی گفــت: پس از آن بین ۲۰ روز 
تا یــک ماه دیگر نیز این لایحه تحویل 
مجلس شورای اســلامی می شود که 
امیدواریم با اولویت بررسی و به قانون 

تبدیل شود.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: البته 
بخش هایی از لایحــه در قانون برنامه 
هفتم به عنوان تکلیف وجود دارد و به 
طور جدی ســعی داریم این تکالیف را 
دنبال کنیم. این لایحه بر اساس منابعی 
در اختیار وزارت جهاد کشــاورزی و 
بخشی هم که از سوی مشارکت مردمی 

عملیاتی خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه بــه طور قطع 
نمی توانیم بگوییم ایــن لایحه در چه 
زمانی به مجلس شورای اسلامی ارائه 
می شــود گفت: اکنون از ریز ردیف ها 
و اولویت هایــی که دولت در دســت 
بررســی دارد که به صحن مجلس وارد 
شود اطلاعی ندارم، اما به احتمال زیاد 
۲۰ روز تــا یک ماه زمــان می برد تا به 
مجلس شورای اســلامی تحویل داده 

شود.
وزیــر جهاد کشــاورزی درباره 
اینکه ۵۰ درصد مساحت کشور تحت 
مدیریت وزارت جهاد کشاورزی قرار 
دارد، برای استفاده بهینه از این ظرفیت 
افزود: این ۵۰ درصد مســاحت هایی 
است که اکنون فعالیت های کشاورزی 
دامداری، مرتعداری و جنگلداری انجام 
می شــود. البته بنا نداریم که از بیابان ها 
نیز صرف نظر کنیم. وی خاطر نشــان 
کرد: چالش هایی از جمله خشکسالی 

ممتد، تغییرات اقلیمی و افزایش دما و 
بیابانزایی ها سبب شده که مساحت قابل 

کشت تهدید و محدودتر شود.
وزیر جهادکشــاورزی ادامه داد: 
بنــای ما این اســت که اجــازه ندهیم 
همین ظرفیت موجود نیز کاســته شود 
و راهکارهای مقابله با بیابان زایی را به 
طور جدی دنبال می کنیم. با استفاده از 
تجارب خودمان و کنوانسیون بین المللی 
و توانمندی های داخلی سعی داریم این 

مساحت موجود را حفظ کنیم.
وی اضافه کرد: بر اساس تکالیف 
قانونی تعداد دام را در آن تنظیم می کنیم 
و برنامه های مرتعداری آن را می نویسیم. 
به صورت علمی و دانش بنیان ســعی 
می کنیم در کنار احیای این مساحت ها 
بتوانیم از آنها استفاده درست و صحیح 
داشــته باشیم. نوری قزلجه درباره تراز 
تجاری بخش کشاورزی گفت: آخرین 
آمارها نشــان می دهد که تراز تجاری 
بخش کشــاورزی حــدود منفی ۱۱ 
میلیارد دلار اســت. بنا داریم بر اساس 
تکالیف برنامــه هفتم، آنها را عملیاتی 
کنیم و افزایش تولید داشــته باشــیم و 
این تراز را به ســمت صفر یعنی مثبت 

هدایت کنیم.
وزیــر جهاد کشــاورزی افزود: 
محدودیت های زیادی در بحث استفاده 
از خــاک آب داریم؛ به ویژه آب که در 
قوانین بالادستی به آن تاکید شده است 
تا در بخش کشاورزی کاهش پیدا کند.

وی افزود: ما یک ظرفیت خوب 
در علــم و فناوری و افزایش بهره وری 
در بخش کشــاورزی داریم تا به کمک 
اینها عملکرد در واحد سطح را افزایش 
دهیم و از این محل به ســمت اصلاح 
تراز تجاری و تامین امنیت غذایی کشور 
برویــم. وی اضافه کرد: این موضوع را 

می توانیم در برنامــه هفتم پیش ببریم 
که البته این مهم نیز نیازمند تامین منابع 
اســت. در صورتی که منابع لازم تامین 
نشــود، حرکت به سمت ارتقای بهره 

وری کند خواهد بود.
نــوری قزلجــه ادامــه داد: البته 
تمامــی اینها برمی گــردد به وضعیت 
اقتصادی کشــور و اینکه چه میزان در 
بودجه های ســالانه بخش کشاورزی 
سرمایه گذاری های لازم صورت گیرد.

وی افزود: البته ما منتظر این منابع 
نیستیم؛ هرچند در برخی از موارد بدون 

منابع مالی نمی توان حرکت کرد.
به گفته او، در بخش کشــاورزی 
ســازمان تحقیقات آموزش و ترویج 
کشاورزی دانشــگاه ها و شرکت های 
دانش بنیان کــه در حوزه اصلاح بذر، 
اصلاح نباتات و اصــلاح نژاد دام کار 
می کنند تلاش می کنیم به این فعالیت ها 
سرعت بخشیم تا از این منظر عملکرد 

در واحد سطح را افزایش دهیم.
وزیــر جهاد کشــاورزی درباره 
خودکفایی ۹۰ درصدی هفت محصول 
اساســی کشــاورزی در برنامه هفتم 
توســعه گفت: ما برای اینکــه به این 
اهداف برســیم و امنیت غذایی کشور 
را تامین کنیم، مشــکلات را شناسایی 
کردیم؛ به طوری که طی دو - ســه ماه 
گذشته کارگروه هایی را تشکیل دادیم 
که موانع و مشکلات را شناسایی کرده 

و راه حل های آن را آورده ایم.
وی افــزود: برخــی از راه حل ها 
نیاز به تامیــن منابع مالی دارد که با این 
وضعیت بودجه نمی توانیم به آنها برسیم. 

البته بخشــی از این ها را با ظرفیت های 
موجود کشور عملیاتی خواهیم کرد که 
یکی از اینهــا دانش بنیان کردن بخش 
کشاورزی و سامانه تشکل های مصرف 
بهینه منابع تولید و تامین ســرمایه برای 

بخش کشاورزی است.
وزیــر جهاد کشــاورزی درباره 
صدور مجوزها مطرح کرد: برای تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار که در 
وزارت اقتصاد ایجاد شده است، وزارت 
جهاد کشــاورزی جزو رتبه های اول تا 
سوم است. وی با بیان اینکه واردات انواع 
محصولات کشاورزی به موسسه جهاد 
اســتقلال داده شده است اظهار داشت: 
این موسسه وضعیت خاصی دارد و یک 
هلدینگ از فعالیت شرکت های تجاری 
است. ما چند شرکت دولتی داریم که در 
تامین و ذخیره سازی کالاهای اساسی 

کمک می کنند.
وی اضافــه کرد: چــون برخی 
از کالاهــای اساســی و نهاده ها ذخیره 
می شــود و اخیراً با توجه به فضاهایی 
که در ســیلوها و انبارها ایجاد شد، این 
فضا به وجود آمد که آن را افزایش دهیم. 
در واقع شــرکت هایی که مباشر دولتی 
هستند وارد کار شده اند و در تامین این 
کالاها کمک می کننــد؛ بنابراین جهاد 
استقلال و شرکت های زیر مجموعه آن 

نیز گاهاً وارد این مقوله می شوند.
نــوری قزلجــه تصریــح کرد: 
انحصاری در کار نیست و شرکت های 
دولتی مــا فقط می تواننــد ۲۰ درصد 
واردات کنند و مابقی ســهم مربوط به 
بخــش خصوصی اســت. اگر بخش 

خصوصی با نظــم و انضباط لازم کار 
کند، ســهم بخش دولتی را نیز به طور 
مجــدد کاهش خواهیــم داد، زیرا این 
شرکت ها کمک و اهرم دولت در تامین 

کالاهای اساسی هستند.
تشکیل سازمان پیشرفت و 

آبادانی روستاهای کشور
وزیــر جهاد کشــاورزی درباره 
اینکه کمتــر از ۲۵ درصد جمعیت در 
روســتاها و مناطق عشــایری زندگی 
می کنند گفت: برای این حوزه تکلیف 
قانونی مشخصی در برنامه هفتم داریم 
تا سازمان پیشرفت و آبادانی روستاهای 
کشور را تشــکیل دهیم. خود ساختار 
وزارت جهادکشاورزی هم باید از نظر 
پســت ها و رفاهیات کارکنان تجدید 
نظر شــود. نوری قزلجــه با بیان اینکه 
در ســاماندهی امور مربوط به روستاها 
یک تکلیف مشخص داریم و وظیفه مند 
شــده ایم سازمان پیشــرفت و آبادانی 
روســتاها و عشایر کشــور را تشکیل 
دهیــم، اضافه کرد: این ســازمان برای 
خدمات رسانی به این روستاها کمک 

خواهد کرد.
وی افزود: ۲۵ دســتگاه متولی در 
روستاها هستند که باید برنامه ریزی ها و 
تخصیص منابعشان در یک جا تجمیع، 
تکالیف دستگاه ها و وظایف تخصصی 
انجــام و در نهایــت بایــد در یک جا 

بازخوردشان مشخص شود.
وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: 
این سازمان و وزارت جهاد کشاورزی 
متولی این امر در امور روستاها و مناطق 
عشــایری خواهند شد که به طور کلی 

تمامی موضوعات توسعه روستایی و 
عشایری را در بر خواهد گرفت.

وی بــا بیــان اینکه روســتاهای 
مــا عموماً فعالیت های کشــاورزی و 
دامپــروری دارند گفت: کشــاورزی 
ما به رغم اینکــه در بحث زنجیره ها و 
کشت و صنعت ها رشد کردند، اما هنوز 
وزن سنگینی از آن در روستاها است و 
کشاورزی ما هنوز روستا پایه است. بنا 
داریم توسعه زنجیره ها و واحدهای خود 
را در پیوســت عدالت ببینیم. به عنوان 
مثال اگر زنجیره ای شکل می گیرد برای 
جمع آوری محصول روستای اطراف 
نیز اقدام کند که علاوه بر پیوست عدالت 

به روستاهای دیگر نیز کمک شود.
نــوری قزلجه افــزود: حمایت 
از کشــاورزی روســتا پایــه یکی از 
اولویت های دولت چهاردهم اســت. 
تصور بر این است آن بخشی از واردات 
گوشــت که بر اثر کسری وارد می شود 
در اثر بی توجهی به روســتاها و مناطق 

عشایری بوده است.
وزیر جهاد کشــاورزی در پایان 
تصریح کرد: تلاش داریم در تســهیل 
مجوزها و ارائه تسهیلات به روستایی ها 
و عشــایر کمک کنیم که در نهایت به 

اقتصاد کشور نیز کمک خواهد کرد.

وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد:

حذف امضاهای طلایی برای مقابله با بی انضباطی

گــروه اقتصــادی - در حالی 
که مســئله تامین و عرضه مسکن در 
ایران، ســالانه بحرانی تر می شــود، 
برخی صاحب نظران، سرمایه گذاری 
و مشارکت خارجی در فرآیند ساخت 
مسکن را به عنوان راه حل معرفی می 

کنند.
پیش بینی می شــود چین با در 
نظــر گرفتن مزیت های رقابتی ایران، 
مــی تواند وارد پروژه های ســاخت 
مســکن به ویژه به شکل انبوه سازی، 
شود. این در حالی است که به جرات 
می توان گفت استفاده از نیروی کار و 
مصالح خارج از ایران، برای او عاقلانه 

و مقرون به صرفه نیست. 
 سعید اشتیاقی، کارشناس و فعال 
اقتصادی حوزه چین، در رابطه با نقش 
چین در حل چالش مسکن ایران بیان 
کرد: زمان، قیمت و کیفیت، مشکل و 
دغدغه اصلی کشور در بحث مسکن 

و عملیاتی نشــدن تعهدات دولت ها 
در این حوزه است. یعنی باید بتوانیم 
منزلی خوش قیمت و با کیفیت را در 
اســرع وقت به مردم ارائه کنیم و راه 
حل برون رفت از این بحران، سرمایه 
گذاری خارجی اســت کــه چین به 
عنوان یکی از واقعی ترین گزینه های 

روی میز مطرح است. 
 وی با اشــاره بــه اینکه چین به 
دلیل کیفیت و ســرعت بالا و قیمت 
تمام شــده پاییــن در ابرپروژه های 
ســاختمانی، همواره به عنوان یکی 
از ســردمداران صنعت انبوه ســازی 
ساختمان در دنیا مطرح است، افزود: 
موارد یاد شــده از مزیت های نسبی 
چین جهت ورود به صنعت ساخت 
مسکن در ایران نسبت به سایر رقبای 
خارجی به شمار آید. از طرفی، تقریبا 
بخش زیادی از سبد صادرات ایران، 
در حوزه نفت و مشتقات آن به شمار 

می رود که اصلی ترین کشــور مقصد 
این صادرات، چین اســت. بنابراین 
بخش اصلی پــول نفت ایران در این 
کشور موجود اســت، که این دارایی 
ایران نزد چیــن می تواند یکی دیگر 
از مزیت های نسبی دیگر چین برای 
حضور در فضای ساخت و ساز ایران 

دانست.
 نان کارگر ایرانی آجر می شود؟

 به گفته اشــتیاقی، چین به طور 
حتم بــا در نظر گرفتــن مزیت های 
رقابتی ایران، وارد پروژه های ساخت 
مســکن می شــود و از نیروی کار و 
مصالح ارزان موجود در ایران استفاده 
می کند، زیرا وارد کردن نیروی کار و 
مصالح از خــارج از ایران برای چین 

عاقلانه و مقرون به صرفه نیست. 
 ایــن فعال اقتصادی حوزه چین 
اظهار داشت: در این میان ایران باید از 
طریق قرارداد های دقیق و کارشناسی 

شده منافع خود را به حداکثر برساند. 
از سویی دیگر لازم است ایران با ایجاد 
سازوکار های مشارکتی مناسب میان 
شرکت های انبوه ساز چینی و ایرانی، 
زمینه ساز انتقال تجربه، فناوری شده 
و در نتیجه پیشرفت صنعت ساختمان 

سازی کشــور، کهنه بحران ساخت 
مســکن را حل کنــد. در نتیجه این 
اقدامات و البته به واســطه بکارگیری 
نیــروی کار و مصالح و منابع داخلی، 
رونق اقتصادی در کشــور ایجاد می 

شود.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصــادی - به نظر می 
رسد در صورت افزایش قیمت بلیط 
هواپیما و به دنبال آن کاهش تقاضای 
مسافران هوایی، شاهد سرریز تقاضای 
موجود به سمت حمل و نقل ریلی و 

اتوبوسی هستیم.
 عده ای از کارشناسان معتقدند 
کــه دولت بــرای جبران بخشــی از 
کســری بودجه، کاهش وابستگی به 
درآمد های نفتــی، کاهش یارانه های 

پنهــان و جلوگیری از سواســتفاده 
برخی شرکت های هواپیمایی از این 
یارانه ها، تصمیم بــه افزایش قیمت 

سوخت هواپیما گرفته است.
 با قبول نقش به سزای تحقق این 
اهداف در بهبود اقتصاد کشــور، نکته 
مورد توجه آنجاســت که بی شک با 
افزایــش قیمت ســوخت هواپیما، 
هزینه هــای عملیاتی شــرکت های 
هواپیمایــی نیز افزایــش می یابد. در 
نتیجه، این شــرکت هــا مجبور می 
شــوند برای جبران هزینه های اضافه 

شده، قیمت بلیط را افزایش دهند که 
طبعات بسیاری در پی دارد.

 از ســویی دیگر، افزایش قیمت 
بلیــط هواپیما می توانــد بر کاهش 
تقاضــای ســفر های هوایــی تأثیر 
بگذارد. به این ترتیب که در صورتی 
که بلیط هــا گران تر شــوند، برخی 
از مســافران ممکن اســت تصمیم 
بگیرند که از ســفر صرف نظر کنند یا 
به گزینه های ارزان تر مانند سفر با قطار 
یا اتوبوس روی آورند. این امر علاوه 
بر تضعیف صنعت گردشگری کشور، 

می تواند تعادل نسبی سبد حمل و نقل 
را نیــز برهم زند، زیرا در حال حاضر 
وضعیت ناوگان ریلی و اتوبوسرانی 
کشور چندان مطلوب نیست و احتمال 
تحمل افزایش تقاضای مسافری برای 
بخــش ریلی یا حمل و نقل جاده ای، 

توسط آنها بسیار پایین است. 
 هزینه های اضافه شــده 

چگونه جبران شود؟ 
 به دنبال کاهش تقاضا ناشــی از 
افزایش قیمت سوخت، شرکت های 
هواپیمایــی در رقابــت با هم ممکن 
است به جای افزایش قیمت ها، تلاش 
کنند تا با ارائه تخفیف ها و پیشنهادات 
ویژه، مشــتریان را جذب کنند. اما در 
نهایت، اگر قیمت ســوخت همچنان 

بالا بماند، این رویکرد ممکن اســت 
پایدار نباشد. 

کاهش تعــداد پروازها، حذف 
پرواز هــای کــم متقاضــی و تغییر 
در برنامــه ریزی پرواز ها به ســمت 
مســیر های کوتاه تر و کــم هزینه تر 
از دیگــر اســتراتژی های احتمالی 
شــرکت های هواپیمایی برای جبران 

هزینه هــای ناشــی از افزایش قیمت 
ســوخت اســت، زیــرا در صورت 
جبران نشــدن هزینه ها، ارتقا و بهبود 
حمل و نقل هوایی برای شرکت های 
هواپیمایی مقرون یه صرفه نیســت و 
ایــن صنعت بیش از پیش دجار رکود 

و تنزل می شود.
 به گفته دبیر انجمن شرکت های 
هواپیمایی، طبق لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۴، ســوخت هواپیما با افزایش 
۱۱ برابری، از لیتری ۶۰۰ تومان فعلی 
به ۷۰۰۰ می رســد و قیمت تمام شده 
برای هر ساعت صندلی از حدود ۲۴ 
هزار تومان به ۲۸۰ هزار تومان افزایش 

می یابد. 

باتوجه به بررســی های انجام 
شــده به نظر می رســد قانون گذار و 
البته مجــری قانون که الزام به اجرای 
قانون دارد، باید طبق برنامه ریزی دقیق 
و پیش بینی های همه جانبه دست به 
افزایش نرخ ســوخت هواپیما بزند؛ 
چرا کــه افزایش قیمت در یک حلقه 
از صنعت هوایی کشور بی شک سایر 
حلقه ها را نیز متاثر می کند. به عبارتی 
دیگر تغییر مولفه قیمتی ســایر بخش 
های عرضه و تقاضا در بخش حمل و 
نقل کشور را تحت تاثیر قرار می دهد. 
در غیر این صورت فشار بر یک حلقه 
می تواند نارضایتی های مردمی را در 

پی داشته باشد.

بلیط هواپیما چقدر گران می شود؛

پرواز سفر هوایی از سبد 
حمل و نقل مردم!

قیمت سوخت یکی از عوامل کلیدی در تعیین هزینه های عملیاتی شرکت های هواپیمایی است 
که تأثیرات قابل توجهی بر قیمت بلیط هواپیما دارد.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران:

بنگاه داری بانک ها به تورم دامن زد؛ بانک رقیب بخش خصوصی شده است
گروه اقتصادی - عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران گفت: بخشی از تورم های فزآینده محصول عملکرد بانک ها در حوزه 

بنگاه داری است و متأسفانه سیستم بانکداری با ناکارآمدی، مشکلات اقتصادی بسیاری را ایجاد کرده است.
مهــراد عبــاد عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران ضمن انتقاد از عملکرد بانک ها در زمینه بنگاه داری اظهار کرد: در اصل 
هیچ وقت وظیفه بانک ها بنگاه داری نبوده اما در چند ده ســال اخیر می بینیم بســیاری از بانک ها به بنگاه داری روی آوردند و 
کارخانه هایی را خریداری کردند و حتی در فعالیت های غیر مولد وارد شدند. یکی از مشکلات اساسی ایجاد شده به واسطه 
ورود بانک ها به بنگاه داری این بوده است که رقبای بخش خصوصی بیشتر شده است. به صورت عادی دولت در کشور ما 
رقیب بخش خصوصی اســت اما در این ســال ها بانک ها هم به این حوزه وارد شدند و در صنایع مختلف به صورت جدی 
سرمایه گذاری می کنند. همین باعث شده رقابت ناسالم و نابرابری با بخش خصوصی ایجاد شود و مسلماً بخش خصوصی که 
توان رقابت با این سرمایه هنگفت را ندارد و هر روز مشکلاتش بیشتر می شود. در این سال ها بانک ها به جای کمک به بخش 
خصوصی و شرکت های کوچک و متوسط، سرمایه خود را صرف بنگاه داری کردند و خودشان کسب و کارها را مدیریت 
می کنند و همین موضوع منجر به دور شدن بانک از وظایف اصلی خود مانند اعطای تسهیلات و اعطای وام و کمک به بخش 
خصوصی غافل شوند. شرکت های بزرگ ما به واسطه ارتباط ها و رانت هایی که دارند امکان بهره مندی از تسهیلات بانک را 
دارند اما شرکت های کوچک امکان تأمین مالی از طریق بانک از آنها گرفته شده و تسهیلاتی به این شرکت ها داده نمی شود 
مگر در صورت وجود رابطه و ضابطه خوب. عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران تاکید کرد: عملًا بانک ها بدون گرفتن ضمانت 
ملکی، هیچ ضمانتی اعطا نمی کند و بیشتر منابع تسهیلاتی را به خودشان و کارمندانشان پرداخت می کنند و تأمین کننده سرمایه 
خودشان شدند. این فرآیند معضل بزرگی ایجاد کرده است و دقیقاً به دلیل اقدامات غیرتخصصی، بنگاه های سوددهی هم ایجاد 
نکردند و مشکلات مالی زیادی دارند که ناترازی بانک ها را به همراه داشته و عملًا بسیاری از بانک های ما ورشکسته شدند. 
وی در پایان بخشی از تورم های فزاینده موجود در سال های اخیر را محصول عملکرد بانک ها در حوزه بنگاه داری دانست و 
خاطرنشان کرد: متأسفانه سیستم بانکداری ما درگیر فساد است و با ناکارآمدی، مشکلات اقتصادی بسیاری را ایجاد کرده است.

گروه اقتصادی -با وجود مشــکلات  
ارزی متعددی کــه در زمینه تخصیص ارز 
به واحدهای صنعتی وجود دارد بررســی ها 
نشان می دهد این روزها بخشنامه اخیر بانک 
مرکزی مشکلات این حوزه را تشدید کرده 

است.
بخشــنامه های اخیر بانــک مرکزی و 
تأخیر در تخصیص ارز، به کابوســی بزرگ 
برای شــرکت های تولیدی و صنعتی تبدیل 
شده اســت. شرکت های تولیدی و صنعتی 
۸۰ روز پس از ثبت ســفارش و شرکت های 
بازرگانــی ۹۰ روز برای تخصیص ارز باید 
منتظر باشند. بعد از آن هم در خان سوم نوبت 
به تاخیر ۳۰ روز برای انتقال مبلغ به حساب 
فروشنده می رســد به طوری که این تأخیر 
طولانی مدت مشکلات جدی در روند تأمین 

مواد اولیه و فرآیند تولید ایجاد کرده است. 
درحالی که بخشنامه اخیر بانک مرکزی 
روند ثبت ســفارش کالا تا تخصیص ارز را 
بسیار طولانی تر از گذشــته کرده است، اما 
مسئولان وزارت صمت براین عقیده هستند 
که اتفاقا ســرعت تخصیص ارز در ماه  های 
اخیر زیاد شــده است.   چندی پیش، ابراهیم 
شیخ، معاون صنایع عمومی وزارت صمت، 
درجمــع خبرنگاران گفته بود که ســرعت 
تخصیص ارز نسبت به نیمه اول سال بسیار 
زیاد شــده و با تدابیری که اندیشــیده شده 
است مشکل زیادی را در فصل زمستان برای 

واردات ماشین آلات و مواد اولیه نداریم. 
گفته های معاون صنایع عمومی وزارت 
صمــت درحالی مطرح می شــوند که کاوه 
زرگران، رئیس کمیســیون تسهیل و توسعه 

تجارت اتاق تهران چندی پیش در پانزدهمین 
جلسه کمیســیون تسهیل و توسعه تجارت 
اتاق بازرگانی تهران نسبت به سیاست های 
بانک مرکزی انتقاد کرد و گفت: بانک مرکزی 
از دو سال پیش دسترسی به ارز را محدودتر 
کرده اســت و توپ تامیــن ارز را به زمین 
وزارت جهاد و وزارت صمت انداخته است. 
این اقدام ســبب شده که فرآیند تخصیص و 
تامین ارز طولانی شــود و متقاضی واردات 
قطعات خط تولید یا مواد اولیه ماه ها در انتظار 

نظر دستگاه بماند. 
 نمی شود خوشبین به درآمدهای 

ارزی بود
 محســن بهرامی ارض اقدس، عضو 
هیــأت نمایندگان اتاق بازرگانی و صنایع و 
معادن تهران و ایران، در خصوص چالش های 
تخصیص ارز به صنعتگران به تابناک گفت: 
با توجه به وضعیت پیش رو و بررسی آینده 
پژوهی از وضعیت صنایع نمی توان خوش 
بین بود که قرار است وضعیت تخصیص ارز 
در بخش های تولیدی و صنعتی کشور حل 
شــود چرا که نمی توان به افزایش صادرات 

نفت و صادرات غیرنفتی امیدوار بود. 
 دبیر پیشــین ستاد تنظیم بازار ایران در 

ادامه افزود: بررســی ۷ ماهه وضعیت میزان 
صادرات کشــور نشــان می دهد که روند 
صادرات غیرنفتی کاهشی بوده و در آینده نیز 
ممکن اســت میزان درآمد های نفتی کاهش 
یابد و همچنین چشم اندازی برای آزادشدن 
منابع بلوکه شده ارزی در چین و قطر به جز 

موادغذایی و دارویی متصور نیست. 
 شــرایط ســخت گیرانه بانک 

مرکزی برای واحدهای صنعتی
 ایــن عضو اتاق بازرگانی بیان کرد: در 
شرایط فعلی، استفاده از ارز های بلوکه شده 
با ســختی انجام می شــود. از سویی دیگر، 

FATF ایران را در لیســت ســیاه قرارداده 
است و هشدار های زیادی مبنی بر ممنوعیت 
مبادلات بانکی مخابره شــده که این عوامل 
نشان دهنده این است که شرایط بانک مرکزی 
برای تخصیص ارز بــه بنگاه های تولیدی، 
صنایع و واحد های بازرگانی مطلوب نیست. 
 بهرامی ارض اقدس به ســخت گیری 
جدید بانک مرکزی در تخصیص ارز اشاره 
کرد و اظهار داشــت: به تازگی بانک مرکزی 
سخت گیری های بیشتری در تخصیص ارز 
قائل می شــود و همچنین محدودیت های 
بیشتری همراه با در نظرگرفتن حداکثر صرفه 

جویی را لحاظ می کند.
 باید اولویت بندی کرد

 وی بــا کنایه به حرف هــای ابراهیم 
شیخ، معاون صنایع عمومی وزارت صمت 

درخصوص ســرعت یافتن تخصیص ارز، 
توضیح داد: مسئولان وزارت صمت آرزوی 
این را دارند که شرایط تخصیص ارز آسان و 
تسهیل شود، اما واقعیت این است که بانک 
مرکزی شــرایط خوبی برای تخصیص ارز 
ندارد و باید برای واحد هایی که اشتغال بیشتر 
و ارزش افزوده بهتــری دارند اولویت قرار 
دهد. عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی و 
صنایع و معادن تهران و ایران راهکاری دراین 
خصــوص ارائه داد و گفت: یکی از راه های 
حل مشــکلات صنعتگران این است که ارز 
محصولات صنعتی در جای خودشان هزینه 
شــوند و تسلط به ارز صادراتی محصولات 
صنعتــی در اختیــار وزارت صنعت، معدن 
تجارت قرار بگیرد و نیازی به بانک مرکزی 

نداشته باشند.

سخت گیری های جدید بانک مرکزی به واحد های صنعتی؛

تسلط به ارز صادراتی در اختیار وزارت صمت باشد

 به گفتــه دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی، 
طبق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴، سوخت هواپیما 
بــا افزایش ۱۱ برابــری، از لیتــری ۶۰۰ تومان 
فعلــی بــه ۷۰۰۰ می رســد و قیمت تمام شــده 
بــرای هر ســاعت صندلــی از حــدود ۲۴ هزار 
تومــان به ۲۸۰ هــزار تومان افزایــش می یابد. 

چین، ناجی خانه دار شدن مردم ایران می شود؟
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